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Grajewo nigdy nie notowało tylu inwestycji 
p r o w a d z o n y c h  w  m i e ś c i e  j e d n o c z e ś n i e . 
W budowie są dwa bloki: TBS-owski i komunalny. 
Powstaje cały szereg ulic i chodników. Kolejne 
części  miasta zbrojone są w kanalizacje 
deszczowe i sanitarne. Do finiszu zbliża się 
przedsięwzięcie Przedsiębiorstwa Energetyki 
Cieplnej Sp z o. o., które realizuje  projekt 
„ M o d e r n i z a c j a  s y s t e m u  c i e p ł o w n i c z e g o 
w Grajewie w celu zwiększenia jego efektywności 
– budowa wysokosprawnej instalacji kogene-
racji zasilanej gazem”. Do tego dochodzą 
przedsięwzięcia związane z lepszą dostępnością 
ratusza dla petentów, rozbudową cmentarza 
komunalnego i wiele innych. W planach już są 
kolejne. Jak widać, dotyczą wielu obszarów 
i branż, lecz mają jeden wspólny mianownik- 
służą temu, by Grajewo po ukończeniu każdej 
inwestycji stawało się lepszym, bardziej 
funkcjonalnym, bezpiecznym miejscem dla 
mieszkańców.

Korzystna kumulacja inwestycji jest wynikiem dobrego 
planowania oraz skutecznych wniosków o wsparcie 
rządowe dla tych przedsięwzięć. Dzięki temu do miasta na 
te działania udało się ściągnąć dziesiątki milionów złotych. 
To 29 milionów złotych w ramach Rządowego Funduszu 
Polski Ład na- między innymi-przebudowę dróg, budowę 
parkingów oraz oświetlenie ulic, które ratusz pozyskał 

 - To natężenie inwestycji jeszcze bardziej wzmacnia 
ugruntowaną pozycję naszego miasta jako głównego 
ośrodka dla powiatu i regionu. Grajewo jest dla całej okolicy 
tym, czym Białystok dla województwa podlaskiego. 
Prowadzone w naszym mieście przedsięwzięcia przyciągają 
nowych inwestorów. Ci, otwierając nowe przedsiębiorstwa, 
tworzą miejsca pracy. To powoduje, że do Grajewa 
przeprowadzają się mieszkańcy powiatu i okolic. Dzięki 
temu miasto nie tylko rośnie w siłę, lecz pozytywnie 
promieniuje na cały powiat – mówi Dariusz Latarowski 
Burmistrz Miasta Grajewo.

Najwyższa w historii miasta kumulacja inwestycji

Na wzrost gospodarczy Grajewa przekładają się 
również te działania, które nie są realizowane przez Miasto 
Grajewo czy miejskie spółki, lecz także inwestycje rządowe 
i międzynarodowe. Wśród nich z pewnością wymienić 
trzeba budowę linii kolejowej Rail Baltica oraz drogi Via 
Baltica. Istotna dla Grajewa jest również budowa stacji 
regazyfikacji skroplonego gazu LNG przy ul. Ekologicznej 
oraz postępująca rozbudowa sieci. To inwestycja 
realizowana przez Polską Spółkę Gazownictwa Sp. z o.o., 
o którą skutecznie zabiegał Dariusz Latarowski Burmistrz 
Miasta Grajewo. W przyszłości zasilanie miasta w gaz 
ziemny planowane jest w sposób liniowy, z gazociągu 
Polska-Litwa, który przebiega tuż przy naszym mieście.

jesienią 2021 roku czy blisko 5 milionów złotych na 
„Budowę sieci kanalizacji sanitarnej i wodociągowej na 
osiedlach Jana Pawła II i Legionistów w Grajewie” i ponad 
8,5 miliona złotych na „Budowę brakujących sieci 
kanalizacji sanitarnej i wodociągowej w Grajewie”.

                                                        >> Czytaj dalej>> str. 2-3

Na kolejnych stronach prezentujemy wiadomości 
o najważniejszych inwestycjach prowadzonych obecnie 
w mieście.

Budowa budynku mieszkalnego wielorodzinnego 
przy ul. Targowej w Grajewie
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Postępuje budowa budynku mieszkalnego wieloro-
dzinnego przy ul. Targowej w Grajewie. Powstanie obiekt 
trzykondygnacyjny, jednoklatkowy, podpiwniczony. 
Budynek mieszkalny będzie miał powierzchnię zabudowy 
572,90 m², powierzchnię użytkową mieszkań 1167,72 m² 
i kubaturę 6801,56 m³. Wewnątrz tego miejskiego bloku 
komunalnego będą 24 mieszkania (w tym dwa dostoso-
wane do potrzeb osób niepełnosprawnych ruchowo).Będą 

Blok z czynszowymi mieszkaniami na wynajem powstaje na 
osiedlu Południe niedaleko Zespołu Szkół nr 2 im. 9 Pułku 
Strzelców Konnych. Prace przebiegają zgodnie z planem. 
Planowany termin zakończenia budowy tego obiektu  to 
maj 2024 roku.

Trwa budowa budynku mieszkalnego, wielorodzinnego na 
osiedlu Południe w Grajewie. Powstanie blok trzyklatkowy. 
Zlokalizowany będzie na działkach nr 2056/4, 2057/1, 
stanowiących własność TBS Sp. z o.o. w Grajewie wraz 
z parkingami na działkach 2055/4, 2057/1 2048/12, 
2044/5, 2055/24, 2048/28, 2048/29, 2044/16, 2044/17, 
stanowiącymi własność Miasta Grajewo. Ta inwestycja 
realizowana przez TBS Sp. z o.o. w Grajewie ma kilka źródeł 
finansowania. Wśród nich: dofinansowanie z Krajowego 
Zasobu Nieruchomości, wsparcie z Funduszu Dopłat 
i partycypacja przy budowie nowego bloku przez przyszłych 
najemców. Przygotowania do tej inwestycji trwały kilka lat. 

Najwyższa w historii miasta kumulacja inwestycji

Obie inwestycje z pewnością wzmocnią zasoby mieszka-
niowe miasta. Przedsięwzięcie Towarzystwa Budownictwa 
Społecznego w Grajewie zapewni tanie mieszkania 
czynszowe na wynajem. W finansowaniu tej inwestycji 
uczestniczą lokatorzy, którzy w przyszłości zyskają prawo 
do zyskania prawa własności mieszkań. Przedsięwzięcia 
Miasta Grajewo to realizacja obowiązku samorządów pod 
względem budownictwa komunalnego, zapewniająca dach 
nad głową osobom, które z różnych przyczyn są w trudnej 
sytuacji życiowej.

wyposażone w podstawowe urządzenia sanitarne: 
zlewozmywak, umywalka, kabina z brodzikiem, sedes. 
Pomieszczenia kuchni wyposażone zostaną w kuchnię 
gazową z piekarnikiem elektrycznym oraz butlę gazową. 

Wartość tej inwestycji to 6 591 569,31 zł. Zadanie 
współfinansowane jest z Funduszu Dopłat Gospodarstwa 
Krajowego bezzwrotnym wsparciem budownictwa 
mieszkaniowego w wysokości 5 274 261,68 zł. Zakończenie 
inwestycji planowane jest w bieżącym roku. 

Zagospodarowany zostanie także teren wokół budynku. 
Powstanie chodnik, droga dojazdowa, miejsca postojowe 
wraz z odprowadzeniem wód opadowych do miejskiej 
kanalizacji deszczowej, oświetlenie zewnętrzne oraz 
projektowana zieleń i wiata śmietnikowa. 

Budowa budynku wielorodzinnego trzyklatkowego na os. Południe w Grajewie
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W realizacji jest także budowa ciągu ulic: Łąkowej, 
Stefczyka, Działkowej, Kwiatowej i Kolejowej na os. M. 
Konopnickiej.  Zadanie zyskało dofinansowane z budżetu 
państwa ze środków Państwowego Funduszu Celowego 

Dobra infrastruktura komunikacyjna to przede wszystkim 
gwarancja bezpieczeństwa kierowców, pieszych i rowe-
rzystów, którzy tworzą ruch drogowy w mieście. Nowo-
czesne ulice pomagają także w transporcie towarów, 
skracają czas przejazdów, co sprzyja lokalnej gospodarce. 
W tym celu ratusz skutecznie ubiegał się o dotacje na tak 
zwane inwestycje drogowe. Obecnie w realizacji jest ta, na 
którą ratusz pozyskał najwyższe wsparcie w historii 
samorządu. To niemal 30 milionów złotych na  budowę 
i przebudowę dróg: Spokojna, rtm. Konopki, Perlitza, 
Ułańska, Legionistów, Grzybowa, Jaśminowa, Miła, 
Konwaliowa, Grabowskiego, Pilota Sztramko, Party-
zantów, Polna, Piaskowa, Tabortowskiego, Baśniowa, Jana 
Pawła II, Siedzikówny, Kościelna, Św. Józefa, Św. Piotra, 
Św. Marka, Św. Kolbego, Św. Floriana, łącznika na os. 
Południe, budowę parkingu przy ul. Strażackiej oraz 
brakujących chodników na os. Szkolna, os. Huta i os. 
Parkowe. W ramach tego przedsięwzięcia powstają 
nawierzchnie jezdni wraz z chodnikami i zjazdami, 
odwodnienie dróg oraz oświetlenie uliczne i oznakowanie.

w ramach Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. Wysokość 
dofinansowania to 5.940.452,18 zł.
Wsparcie zewnętrzne udało się również pozyskać miastu na 
inwestycje, dzięki którym kolejne grajewskie rodziny 
zyskują możliwość wpięcia się do  kanalizacji sanitarnej 
i wodociągowej.  To „Budowa sieci kanalizacji sanitarnej 
i wodociągowej na osiedlach Jana Pawła II i Legionistów 
w Grajewie” oraz „Budowa brakujących sieci kanalizacji 
sanitarnej i wodociągowej w Grajewie”. Łącznie w ramach 
tej pierwszej inwestycji zostanie wykonane ok. 3 km 
bieżących sieci kanalizacji sanitarnej oraz ok. 2 km 
bieżących sieci wodociągowej. W ramach drugiego 
przedsięwzięcia Grajewo zyska ok. 6 km bieżących sieci 
kanalizacji sanitarnej oraz ok. 5,5 km bieżących sieci 
wodociągowej. W sumie na obie te inwestycje Miasto 
Grajewo zyskało ponad 13 milionów 300 tysięcy złotych.

To tylko część realizowanych obecnie w mieście 
przedsięwzięć. Ich pełen katalog jest na stronie inwestycje-
grajewo.pl, a wykaz dotacji na stronie ratusza w zakładce 
„Pozyskane Dotacje”. Oba źródła dokumentują rozwój 
miasta pod kątem inwestycji w obszarach: komunikacji, 
szkolnictwa i edukacji, bezpieczeństwa, sportu i rekreacji, 
a także gospodarki komunalnej oraz infrastruktury 
technicznej.
   WM / Fot. grajewo.pl

ul. Legionistów

ul. Kolejowa



www.gazetagrajewska.pl

 INFORMACJE

4

U l u b i o n e  m i e j s c e  s p a c e r ó w ,  w y p o c z y n k u 
i rekreacji grajewian nie zawsze jest użytkowane 
z g o d n i e  z  r e g u l a m i n e m  p a r k u  i  z d r o w y m 
rozsądkiem. Niestety- strefa rodzinna bywa 
wykorzystywana do zakrapianych spotkań 
towarzyskich, a ostatnio pojawiły się symptomy 
zatrucia ryb w jednym ze stawów. Magistrat 
sprawdzi przyczyny śnięcia tych ryb.
Warto przypomnieć, że dawne „ślepe jeziorko” zyskało blask 
i funkcje wypoczynkowe dzięki szeregowi inwestycji  w tym 
miejscu. Największa to „Zagospodarowanie Parku Solidar-
ności oraz tworzenie terenów zielonych w Grajewie”, warta 
w sumie nieco ponad 7,5 miliona złotych i ukończona zaledwie 
3 lata temu. Ratusz na ten cel uzyskał duże dofinansowanie ze 
środków centralnych.
 - Pieczołowicie zostały zbudowane tam- między innymi- 
chodniki, stawy, schody, urządzona wysokiej jakości zieleń. 
Wszystko to poprzedziły prace ziemne i melioracyjne. Doszło 
oświetlenie i monitoring, a ostatnio tężnia. W efekcie powstała 
wspaniała przestrzeń do wypoczynku dla dzieci, młodzieży, 
dorosłych i seniorów oraz całych rodzin – przypomina Dariusz 
Latarowski Burmistrz Miasta Grajewo.
 Jak dodaje włodarz miasta, pojawiają się pojedyncze 
przypadki, które pokazują, że nie wszyscy korzystają z tego 
uroczego miejsca zgodnie z jego przeznaczeniem. Świadczą 
o tym pozostawione po tych osobach butelki i śmieci. 
O zachowanie porządku w parku, jak w innych zakątkach 
miasta, apeluje Mirosław Mielczarek, prezes Przedsiębiorstwa 
Usług Komunalnych Sp. z o.o. w Grajewie.
 Warto zaznaczyć, że teren jest objęty miejskim 
monitoringiem wizyjnym, do którego dostęp ma Komenda 

Wspólnie zadbajmy o porządek w Parku Solidarności

 - To wysoki mandat lub skierowanie do sądu wniosku 
o ukaranie sprawcy  – ostrzega Grzegorz Gardocki.
 Inny problem, który wystąpił w maju, badają już 
pracownicy grajewskiego ratusza. Zaobserwowano śnięcie ryb 
w jednym ze stawów. Wykluczono wstępnie przyduchę- ta 
występuje po wielu dniach wysokich temperatur. Niewyklu-
czone, że akwen ma połączenie z nielegalną infrastrukturą do 
odprowadzenia nieczystości.
 Jednym z elementów wzbogacających teren Parku 
Solidarności jest 7 łąk kwietnych. Aby rośliny wzeszły, 
a ptaki nie wyjadły ziaren, podjęto próby ich hukowego 
odstraszenia. Ze względu jednak na uniedogodnienia z tym 
związane, wycofano się z tych działań.
    WM / Fot. grajewo.pl

Powiatowa Policji w Grajewie. Jak przypomina jej rzecznik 
Grzegorz Gardocki, akty wandalizmu czy spożywanie alkoholu 
w miejscach publicznych niosą ze sobą konsekwencje prawne.

 - Przedmiotowy odcinek drogi został pozbawiony kategorii 
drogi krajowej na podstawie art. 10 ust. 5 ustawy o drogach 

Na te pytania odpowiedział Mariusz Krzysztof Nahajewski, 
Dyrektor Podlaskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich 
w Białymstoku.

Z dniem 13 września 2022 r. odcinek drogi krajowej 
Nr 61 Szczuczyn – Augustów został pozbawiony 
kategorii drogi krajowej. Ulice: Kopernika oraz 
Józefa Piłsudskiego w Grajewie zostały przejęte 
przez Podlaski Zarząd Dróg Wojewódzkich 
w Białymstoku . Te ulice nie są więc w zarządzie 
Miasta Grajewa, lecz poruszają się nimi w znacznej 
mierze mieszkańcy Grajewa. Ci postulują do Urzędu 
Miasta Grajewo, aby zwrócić się do Podlaskiego 
Zarządu Dróg Wojewódzkich w Białymstoku 
w sprawie większej dbałości o czystość na tych 
dwóch odcinkach. Zwracają uwagę między innymi 
na brak koszy przy ulicach, niedostateczne sprzą-
tanie terenu do nich przylegającego, a wcześniej- 
gorsze niż za poprzedniego zarządcy- zimowe 
utrzymanie tych dróg. Sprawa jest istotna nie tyle 
dla estetyki tego obszaru, lecz przede wszystkim dla 
bezpieczeństwa podróżnych. Dlatego spytaliśmy 
Podlaski Zarząd Dróg Wojewódzkich w Białym-
stoku, czy w związku z powyższym jest szansa na 
większą dbałość przy utrzymaniu tych ulic teraz 
oraz w przyszłym sezonie zimowym. Poprosiliśmy 
też o informacje dotyczące tego, gdzie i jak kierowcy 
mogą zgłaszać swoje bieżące uwagi dotyczące 
utrzymania tych ulic.

Ulice Kopernika i Piłsudskiego wymagają 
większej dbałości

publicznych i zaliczony do kategorii drogi wojewódzkiej. 
W związku z czym zmieniły się również standardy utrzymania 
i obecnie posiada III standard zimowego utrzymania dróg 
(w miastach II standard ZUD). Zgodnie z obowiązującymi 
w całej Polsce standardami ZUD oznacza to, że jezdnie 
odśnieżane są na całej szerokości po ustąpieniu opadów 
śniegu, a posypywane na odcinkach decydujących 
o możliwości ruchu, tj.: skrzyżowania, łuki poziome, spadki 
podłużne powyżej 4%, przystanki komunikacji publicznej itp. 
Pozostałe odcinki drogi nie są posypywane środkami 
chemicznymi lub materiałami uszarstniającymi – wyjaśnia 
Dyrektor Nahajewski. 
Jednocześnie informuje, że służby drogowe mają za zadanie 
łagodzenie skutków zimy, a nie ich całkowitą likwidację 
i dlatego zawsze należy zwracać szczególną uwagę na 
dostosowanie prędkości do warunków aktualnie panujących 
na drodze oraz zachować szczególną ostrożność.

 >> Czytaj dalej>> str. 5
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 - PGE Dystrybucja, w trosce o stan sieci energetycznej, 
systematycznie prowadzi przeglądy infrastruktury i w razie 
konieczności podejmuje prace wycinkowe. Realizacja prac 
związanych z wycinką drzew i przycinką gałęzi w pobliżu 
napowietrznych linii jest niezbędna do ich prawidłowej pracy i 
zapewnienia bezpieczeństwa dostaw energii dla odbiorców. 
Podejmowanie tych działań służy wyeliminowaniu głównych 
przyczyn awarii, jakimi są zerwania linii spowodowane 
spadającymi gałęziami drzew, a także stwarzanym w ten 
sposób zagrożeniom pożarowym i porażenia prądem. 
Wymagania dotyczące odległości określa Polska Norma PN-E-
05100-01, zgodnie z którą odległość skrajnego przewodu linii 
nN 0,4 kV od gałęzi drzew nie może być mniejsza niż 1 m 
z uwzględnieniem 5-letniego przyrostu, a szerokość pasa pod 
linią wolnego od drzew ustalona jest na 3,0 m. Ocena, które 
z drzew należy przyciąć, należy do pracowników dokonujących 
oględzin. Wszystkie prace realizowane są z zachowaniem 
obowiązujących przepisów prawa oraz stosownych praktyk 
ogrodniczych, a przycinki wykonywane są w optymalnym dla 
drzewostanu okresie do realizacji tego typu prac – informuje 
Bajerska. - Przycinka gałęzi drzew przy ul. 11 listopada 
w Grajewie dotyczyła tylko części koron i odrostów drzew 
zagrażających bezpośrednio pracy linii energetycznej. 
Pracownicy Rejonu Energetycznego (RE) Łomża dokonali 
przycięcia tylko części drzewostanu - wrastającego 
bezpośrednio w linie energetyczną nN. Przycinka gałęzi w 
określonej strefie należy do standardowych czynności 
wykonywanych okresowo przez PGE Dystrybucja i ma na celu 
zapewnienie bezpiecznej eksploatacji istniejącej sieci 

Chociaż tej przycinki nie prowadzili pracownicy ratusza ani 
komunalnej spółki, sprawa dotyczy Grajewa, ponieważ 
działania odbyły się w granicach miasta i zbulwersowały 
mieszkańców. Dlatego zwróciliśmy się do PGE Dystrybucja 
z prośbą o wyjaśnienia. Na nasze pytania odpowiedziała 
Agnieszka Bajerska, rzecznik PGE Dystrybucja S.A. Oddział 
w Białymstoku.

Grajewianie skrytykowali efekt niedawnej 
przycinki drzew przy ulicy 11 Listopada. Wskazali 
na przesadne ogołocenie koron drzew. Swoje uwagi 
skierowali pod adresem Urzędu Miasta, choć ratusz 
ani żadna spółka miejska nie dokonywała tych 
czynności. To inicjatywa PGE oddział Łomża.

Czemu służyły wspomniane prace przy ulicy 11 Listopada?

Kolejne przycinki Rejon Energetyczny 
najpierw skonsultuje z ratuszem

energetycznej.Czy można liczyć na to, że w przyszłości 
planowane przycinki lub wycinka drzew w obrębie granic 
miasta będzie konsultowana z Urzędem Miasta Grajewo? Tu 
mamy dobre informacje, z których wynika, że kolejne tego 
typu działania będą konsultowane z grajewskim ratuszem. 
 - Rejon Energetyczny Łomża porozumiał się z Wydziałem 
Gospodarki Komunalnej i ustalono, że potrzeby pielęgnacji 
drzew rosnących w obrębie Miasta Grajewo będą wcześniej 
uzgadniane. Przekazana została również informacja o zapla-
nowanych w bieżącym roku wycinkach i przycinkach gałęzi 
drzew – potwierdza Agnieszka Bajerska.
Warto dodać, że obecnie PGE Dystrybucja prowadzi 
w Grajewie inwestycje w obrębie ulic: Proletariackiej, 
Magazynowej i Robotniczej, polegające na kablowaniu sieci 
energetycznej, czyli zastępowaniu linii napowietrznych 
kablami ułożonymi pod ziemią, co zwiększa bezpieczeństwo 
sieci i stabilność dostaw energii. Dotychczas został skablo-
wany ponad kilometrowy odcinek linii niskiego napięcia (nN) 
oraz wybudowana kontenerowa stacja SN/nN. W kolejnym 
etapie zostanie skablowany ponad 2 km odcinek linii 
średniego napięcia (SN).  Łączny koszt inwestycji to ponad 
1,6 mln zł. 

   WM / Fot. grajewo.pl

 - Z kolei w 2024 roku Spółka planuje modernizację sieci nN 
(wymiana sieci napowietrznej na kablową) wraz z budową 
stacji transformatorowej przy ulicach Piłsudskiego 
i Sportowej. Długość modernizowanej linii to blisko 1,5 km, a 
jej koszt prawie 0,8 mln zł – zapowiada Agnieszka Bajerska, 
rzecznik PGE Dystrybucja S.A. Oddział w Białymstoku.

 - We wszystkich miastach utrzymanie czystości (zamiatanie 
mechaniczne) na drogach wojewódzkich odbywa się na 
równym poziomie z jednakową ilością i częstotliwością na 
podstawie zawartych umów z wykonawcami. Pierwsze 
sprzątanie odbywa się w ramach umowy na pozimowe 
sprzątanie dróg wojewódzkich, w ramach której zostają 
oczyszczone wszystkie nawierzchnie drogowe ograniczone 
krawężnikami (wraz z powierzchnią krawężnika), nawie-
rzchnie zatok, parkingów, chodników oraz ścieżek rowero-
wych wraz z obrzeżami oraz urządzenia odwadniające. Kolejne 
zamiatania mechaniczne będą wykonywane w razie 
konieczności. Śmieci z pasów drogowych zbierane są we 
własnym zakresie przez pracowników rejonu – zapewnia 
Dyrektor Podlaskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich 
w Białymstoku. 

PZDW w Białymstoku według stanu na dzień 01.05.2023 r. 
posiada łącznie 1 371 km dróg, w ciągach których znajduje się 
kilka miast powiatowych. 

Z informacji przekazanych Gazecie Grajewskiej wynika, że 

 - Uwagi dotyczące przedmiotowej drogi można zgłaszać do 
tutejszego zarządu na adres: Podlaski Zarząd Dróg 
Wojewódzkich w Białymstoku, ul. Elewatorska 6, 16-620 
Białystok lub pod numerem telefonu: 85 67 67 144 od 
poniedziałku do piątku w godzinach od 7.00 do 15.00 albo 

drogą mailową:  – sekretariat@pzdw.wrotapodlasia.pl
wyjaśnia Mariusz Krzysztof Nahajewski,  Dyrektor 
Podlaskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich w Białymstoku.

                                    WM / Fot. grajewo.pl

Gdzie i jak kierowcy mogą zgłaszać swoje bieżące uwagi 
dotyczące utrzymania ulic Piłsudskiego i Kopernika 
w Grajewie?

„Zgodnie z Ustawą z dnia 21 marca 1985 r. o drogach 
publicznych do zarządcy drogi m. in. należy utrzymanie dróg, 
czyli wykonywanie robót konserwacyjnych i porządkowych 
zmierzających do zwiększenia bezpieczeństwa ruchu, 
a zadania związane ze zwiększeniem estetyki miasta nie leżą w 
gestii tutejszego zarządu”.
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Kolejna edycja latania w Grajewie przyciągnęła 
zarówno utalentowane załogi balonowe, jak 
i tłumy kibicujących im mieszkańców. Nic 
dziwnego- wszak widok wzbijających się 
w powietrze aerostatów zawsze budzi uśmiech na 
twarzach dzieci i dorosłych. Impreza rozpoczęła 
się w piątek 19 maja i trwała do niedzieli 21 maja. 
Starty i pokazy zorganizowano między innymi 
z terenu przy Szkole Podstawowej nr 4 w Graje-
wie. 

Tym sportem zawsze rządzi pogoda, a niesprzyja-
jące warunki atmosferyczne potrafią zmienić zaplanowany 
wcześniej program zawodów, ponieważ najważniejsze jest 
bezpieczeństwo. Dlatego bieżący plan wydarzeń najlepiej 
było sprawdzać na profilu facebookowym organizatora. Na 

IV FIESTA BALONOWA W 

Dodatkową atrakcją były rozmowy z pilotami. Ci 
zachęcali do zainteresowania się sportami lotniczymi, co 
wcale nie jest takie trudne czy nieosiągalne. Podczas tych 
rozmów baloniarze opowiedzieli o swojej pasji, wyjaśnili, 
dlaczego właściwie balon lata i jak zmienić kierunek 
poruszania się statku powietrznego. Nie każdy przecież wie, 
że na różnych pułapach wiatr wieje w innych kierunkach. 
Sterowanie balonem opiera się bowiem na prawie fizyki 
i jest możliwe wyłącznie w górę i w dół- podgrzanie 

szczęście, choć aura płatała figle, udało się rozegrać 
emocjonujące i widowiskowe zawody. Taka była również 
wieczorna parada załóg ulicami miasta z otwieranymi 
palnikami- ten widok zawsze przysparza niezapomnianych 
wrażeń. 
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Podczas IV Fiesty Balonowej w Grajewie można 
było wsiąść do kosza i zobaczyć Grajewo z wysokości w 
lotach na uwięzi oraz lecąc nad miastem. Wśród 
konkurencji nie zabrakło między innymi nalotu na krzyż, 
rywalizacji w rzucaniu markerem, nalotu na Grajewo. 
Imprezie towarzyszyła fantastyczna, niezapomniana 
atmosfera. Ratusz oraz Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji 
w Grajewie dołożyły wszelkich starań, aby zorganizować 

powietrza wewnątrz powłoki powoduje uniesienie balonu, a 
odpowietrzanie – jego opadanie. Reszta pozostaje w gestii 
pilotów, którzy muszą wykazać się niezwykłymi 
umiejętnościami, jak wiedza meteorologiczna, ocena rzeźby 
terenu oraz doświadczenie, aby precyzyjnie oszacować 
kierunek czy prędkość lotu. Do tego doszło mnóstwo 
atrakcji dla dzieci oraz konkursy dla publiczności.

GRAJEWIE JUŻ ZA NAMI
widowisko sportowe na najwyższym poziomie. Tym samym 
zadbano o dobrą promocję Grajewa i świetną zabawę dla 
mieszkańców. Wszak fiesty balonowe cieszą się bardzo 
dużym zainteresowaniem widzów ze względu na swoją 
spektakularną formę. Nieczęsto zdarza się przecież, aby 
nad miastem można było podziwiać tak dużo latających, 
sporej wielkości kolorowych obiektów. Wielkie emocje 
wśród widowni budzi nocny pokaz, kiedy czasze oświetla 
ogień z palników, a balony tworzą olbrzymie lampiony. 
Pozostaną piękne wspomnienia i bajeczne fotografie oraz 
filmy nakręcone przez załogi, które pokazują bajeczne 
wręcz położenie naszego miasta.

Organizatorami wydarzenia byli: Miasto Grajewo, 
Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Grajewie oraz 
Fundacja Balonowa Strona Nieba.                 WM /Fot. grajewo.pl
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KAT. 93 KG PIOTR KALENIK VS MICHAŁ GUTOWSKI

WALKA WIECZORU: ARTUR ,, KORNIK'' SOWIŃSKI 
VS KAMIL ,, BOMBA'' ŁEBKOWSKI

ADAM BIEGAŃSKI VS ŁUKASZ KULPA

KAT. 66 KG KAMIL WARZYBOK VS 
KACPER MICHAŁOWSKI

KRZYSZTOF KUŁAK VS ŻENIA ZAKRZEWSKI 
(REWANŻ)

KAT. 120 kg KAROL ŻOŁOWSKI VS JAKUB OZGA

KAT. 70 KG NORBERT DASZKIEWICZ VS TBA.

Na gali wystąpi również legenda MMA w Polsce, znany 
i lubiany Krzysztof  „Model '' Kułak.

-  Kibice zobaczą 13 walk w oktagonie. Będą widowiskowe, 
na wysokim poziomie pojedynki w trzech formułach: 
MMA, K-1 oraz Grappling. Na gali wystąpią zawodnicy 
z Polski, Litwy, Niemiec oraz USA. Mogę zapewnić, że 
spośród organizowanych przez nas dotąd 31 gal, ta, która 
odbędzie się 7 lipca w Grajewie, ma najsilniejszą kartę walk. 
Tak ona wygląda:

KAT. 84 KG ADAM STACHELEK VS 
PIOTR DEMBIŃSKI

GRAPPLING ZAWODOWY: 
WALKA O PAS USWM INTERNATIONAL

KAT. 77 KG WOJCIECH LENCZEWSKI VS 
DAWID MLECZKO

 - Dlaczego warto być obecnym na tym wydarze-
niu 7 lipca w Grajewie, które organizuje Unia 
Sportów Walki "M"?

- Co można już powiedzieć o karcie walk?

KAT. 64 KG NICK RAMIREZ (USA) VS 
EIDVINAS VAITKUS (LITWA)

KAT. 61 KG MARCIN TUMIALIS VS 
PAVEL MAJAUSKAS ( LITWA )

KAT. 93 KG MACIEJ ZABIELSKI VS OSKAR DELUGA
MMA PRO:KAT. 93 KG KAROL TRONCI VS 

MANTAS NARBUTAS (LITWA)

- To będzie nie lada gratka dla fanów i sympatyków sportów 
walki. Już teraz mogę zapewnić, że podwyższamy poziom 
sportowy tego wydarzenia. O tym pułapie świadczą znane 
w światku MMA nazwiska. W Grajewie walczyć będą 
przecież takie tuzy jak Artur ,,KORNIK'' Sowiński i Kamil 
,,BOMBA'' Łebkowski. Kilka słów o nich: "KORNIK" jest 
byłym mistrzem KSW, który starł się między innymi 
z legendarnym, jeszcze do niedawna najlepiej notowanym 
na świecie fighterem- Conorem McGregorem. Łebkowski 
natomiast to były mistrz PLMMA, utalentowany i bardzo 
doświadczony zawodnik, który ma na koncie już ponad 
30 walk. Ci zagwarantują emocje na najwyższym poziomie 
w walce wieczoru. W Grajewie zawalczy także Krzysztof 
Kułak, który stoczył już ponad 60 pojedynków. To 
zawodnik, który jako jedyny na świecie walczył w Nowo-
sybirsku w ruskiej klatce, a w Grajewie zmierzy się z Żenią 
Zakrzewskim w pojedynku o pas USWM. Na gali nie 
zabraknie podlaskich fighterów, jak Piotr "HULK" Kalenik 
czy Adam "ViKING" Biegański. Pierwszy walczy teraz 
w organizacji FEN, drugi w Babilon, lecz pierwsze kroki 
stawiali właśnie u nas. Na grajewskiej gali nie zabraknie 
także zawodników z tego miasta oraz Ełku czy Suwałk.

Gala USWM 31 PODLASIE Grajewo 2023 będzie 
O wyjątkowej klasy wydarzeniu w świecie sztuk walki, czyli zbliżającej się wielkimi krokami 

Gali USWM 31 PODLASIE Grajewo, rozmawiamy z jej Organizatorem Głównym i Promotorem 

MMA na Podlasiu - Lechem Gorczakiem.

 - Czy można zatem uznać, że Grajewo staje się 
coraz jaśniej świecącym punktem na mapie 
polskich i światowych miast sportów walki?

- Jesteśmy profesjonalistami, którym zależy na tym, by 
kibice, zawodnicy oraz nasi partnerzy, współorganizatorzy 
byli w stu procentach usatysfakcjonowani grajewską galą. 
Wyznaję zasadę, że trzymanie wysokiego poziomu 
organizowanych dotąd wydarzeń nie wystarcza. Ten pułap 
należy wciąż podwyższać, aby iść do przodu, rozwijać się 
i organizować coraz lepsze wydarzenia. Jestem przeko-
nany, że takie właśnie czeka na tych, którzy będą z nami 
7 lipca w hali Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji 
w Grajewie. Dlatego nad tym już od dawna pracuje cały 
sztab ludzi. Od pierwszej gali organizowanej w Grajewie 
współpracujemy z TVP Sport, która tak wtedy, jak i teraz, 
będzie relacjonowała na żywo przebieg tego wydarzenia. 
Po poprzedniej edycji dostaliśmy kilka cennych wska-
zówek, jak można jeszcze wyżej podnieść poziom tego 
widowiska, aby stało się topową imprezą w skali kraju. Fakt, 
że na żywo oraz przed telewizorami podglądać nas będą 
także ludzie z innych federacji, dodatkowo motywuje nas do 
działania, aby właśnie tu, w Grajewie, miało miejsce 
niezapomniane widowisko. Zadba o to również wyjątkowy 
konferansjer i aktor: Edward Durda. Trzeba także dodać, 
że na Podlasiu, poza meczami piłki nożnej, nie ma tak 
naprawdę wielu widowisk sportowych na bardzo wysokim 
poziomie, transmitowanych przez telewizję, więc 
grajewska gala z pewnością tę niszę wypełni. To również 
motywuje nas do działania.   

- Skąd tak wielkie starania, by to wydarzenie 
stało na topowym poziomie? 

 - Z całą pewnością Grajewo ma już uznaną renomę w kraju 
pod tym względem. Ten poziom chcemy podnieść lipcową 
galą, by zasięgi dobrej marki naszej organizacji oraz miasta 
rosły. Dlatego, poza bardzo wysokim poziomem sportowym 
wydarzenia, dopinamy na ostatni guzik wszystkie elementy 
tego show. Pomogą w tym jeszcze lepsze efekty świetlne, 
oprawa artystyczna wydarzenia oraz szereg niespodzianek 
dla kibiców. Już teraz mogę zdradzić, że o wspomnianą 
oprawę artystyczną zadba skrzypaczka Marta EM, która 
wystąpi pomiędzy walkami. To rozładuje wysokie, sięgające 
zenitu emocje kibiców. Do tego mamy już potwierdzone, że 
podczas gali będzie można obejrzeć wystawę znanego i 
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  - Już wiemy, że miłośników sportów walki czeka 
w Grajewie widowisko na najwyższym sporto-
wym poziomie. Poprosimy teraz o kilka słów do 
laików. Dlaczego warto spędzić ten wieczór 
w Grajewie i na jakie emocje powinni przygo-
tować się w hali grajewskiego MOSiR-u ci, którzy 
nigdy dotąd nie uczestniczyli w takim wyda-
rzeniu?

- Proszę wyjaśnić laikom, na czym polegają te 
trzy formuły, w których prowadzone będą walki?

 - Na organizowanych przez nas wydarzeniach panuje 
wspaniała atmosfera. Wspólne przeżywanie emocji wraz 
z innymi na trybunach jest o niebo lepsze niż samotne 
oglądanie walk w Internecie czy przed telewizorem. 
Gwarantujemy niezapomniane, pozytywne wrażenia, 
urozmaicone między innymi wysokiej klasy oprawą 
artystyczną. Do tego na trybunach można spodziewać się 
wyjątkowych osób. Wśród proponowanych gości mamy już 
(rozmawiamy 23 maja- red.) między innymi: Jarosława 
Kazberuka, Wojciecha Nowickiego, Andrzeja Suprona, 
Pawła Głażewskiego, Mirosława  Oknińskiego, Tomasza 
Niecika, Zorki, Pana Moreno oraz Blanki.

 - Wspomniał Pan o fighterach z USA na grajew-
skiej gali. Czy to przymiarki do dalszego 
zacieśniania współpracy między zawodnikami 
z Polski i Stanów Zjednoczonych?
 - Gala w Grajewie ma zapoczątkować współpracę polsko – 
amerykańską, w ramach której zawodnicy z Ameryki 
wystąpią na galach USWM, a fighterzy polscy będą 
wyjeżdżać walczyć tam. W Grajewie zobaczymy więc Nicka 
Ramireza, który zmierzy się z  Liwtinem Veidvinasem 
Vaitkusem. Prowadzimy zaawansowane rozmowy z jeszcze 
kolejnym zawodnikiem z USA na temat jego występu na 
lipcowej gali w Grajewie. Zdajemy sobie doskonale sprawę, 
że zagraniczni fighterzy opowiedzą, jak zostali tutaj 
przyjęci, jak wyglądała organizacja wydarzenia i jego cała 
oprawa, a więc to również kolejny powód, dla którego 
staramy się, aby wszystko było dopięte na ostatni guzik. 
Dzięki temu w świat pójdzie dobry przekaz, że organizo-

utalentowanego podlaskiego malarza Andrzeja Zieniuka. 
Kolejne szczegóły wydarzenia będą publikowane między 
innymi na profilu facebookowym wydarzenia, czyli: USWM 
31 MMA PODLASIE GRAJEWO 2023 oraz stronie 
facebookowej Miejskiego Ośrodka Sportu i rekreacji 
w Grajewie.

 - Grappling to metoda i technika walki wręcz, w której 
zawodnicy nie mogą wyprowadzać żadnych ciosów. 
Zamiast tego stosują różne techniki chwytów, w tym 
zakładanie dźwigni, duszenie i przerzuty. Zwycięstwo 
w grapplingu zwykle wynika z poddania się drugiego 
zawodnika, przy czym poszczególne chwyty i duszenia są 
oczywiście punktowane. W MMA walka odbywa się 
w stójce, jak też w tak zwanym parterze i w zwarciu, a więc 
tak naprawdę na wszystkich możliwych poziomach. 
Tymczasem w kickboxingu walki prowadzi się w stójce. 
W kickboxingu nie są stosowane zapasy czy dźwignie. K-1 to 
formuła pośrednia pomiędzy kickboxingiem a Muay Thai. 
Zawodnicy mogą używać wszystkich technik bokserskich 
i nożnych. Niedozwolone są uderzenia łokciami i walka 
w parterze, a klincz jest ograniczony do zadania w uchwycie 
tylko jednego kopnięcia kolanem bez naciągnięcia głowy. 
W Grajewie walki prowadzone będą w trzech formułach, co 
z pewnością jeszcze bardziej urozmaici to widowisko.

 - Organizacja gali na tak wysokim poziomie jest 
dużym wyzwaniem logistycznym? 

- Gdzie można kupić bilety na Galę USWM 31 
PODLASIE Grajewo?

 - Ogromnym. Jak już wspomniałem, na wspaniały efekt 
końcowy pracuje cały sztab ludzi. Jestem przekonany, że 
USWM 31 MMA PODLASIE GRAJEWO 2023 przejdzie do 
historii jako niezapomniana gala. Z tego miejsca już teraz 
dziękuję Partnerowi Strategicznemu Wydarzenia, a jest 
nim Urząd Marszałkowski Województwa Podlaskiego, 
Partnerom Wspierającym Wydarzenie- to Urząd Miasta 
Grajewo z Burmistrzem Dariuszem Latarowskim na czele 
oraz Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Grajewie. 
Dziękujemy mediom za zapowiedzi tej imprezy, TVP 
SPORT za transmisję na żywo oraz sponsorom. Bez tych 
wszystkich podmiotów organizacja tak ogromnego 
wydarzenia nie byłaby możliwa.
  

wane przez nas i naszych partnerów wydarzenia, stoją na 
wysokim poziomie.

 - Punkty sprzedaży są w: Grajewie, przy ul. Strażackiej 2, 
czyli w recepcji hali MOSiR-u oraz Białymstoku w Copy 
Center przy ul. Warszawskiej i w Sklepie Sportowym 
Wojownik przy ul. Św. Rocha 13A/15 lok. 1. Do tego dojdzie 
punkt w Ełku, lecz tu po szczegóły odsyłam na profil 
facebookowy organizatora. Bez kłopotu bilet kupimy też 
blikiem, wtedy podajemy ilość biletów, ich cenę i swoje 
dane, a bilety będą do odbioru przy wejściu lub zostaną 
wysłane pod wskazany adres.

                                         - Dziękujemy za rozmowę.  

 widowiskiem na najwyższym poziomie
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20 maja 2023 r. w parku z czołgami' odbyła się trzecia 
edycja Pikniku Organizacji Pozarządowych, którego 
o r g a n i z a t o r a m i  b y ł y :  C e n t r u m  O r g a n i z a c j i 
Pozarządowych, Miasto Grajewo, Grajewskie Centrum 
Kultury oraz Towarzystwo Przyjaciół 9 Pułku Strzelców 
Konnych w Grajewie. Piknik otworzył Burmistrz Miasta 
Grajewo Dariusz Latarowski, witając przybyłych gości, 
organizatorów oraz współorganizatorów imprezy.
 Podczas pikniku goście mieli możliwość uczestni-
ctwa w grach i zabawach przygotowanych przez lokalne 
stowarzyszenia. Konkursy i animacje w wykonaniu Fabryki 
Zabawy przyciągnęły mnóstwo zainteresowanych dzieci. 
Możliwość uczestnictwa w Holi - Święcie Kolorów 
zapewniło dobrą zabawę nie tylko najmłodszym. Ponadto 
dzieci mogły miło spędzić czas na dmuchańcach.

Dobra zabawa na Pikniku Organizacji Pozarządowych 

 Układanie pomalowanych puzzli przez dzieci 
pozytywnie podkreśliło inicjatywę zorganizowanego 
wydarzenia. Pamiętajmy, że jako mieszkańcy, jesteśmy 
jednością. Dziękujemy wszystkim za liczne przybycie.

 Uczestnicy wypróbowali sił w przygotowanym 
przez KS Maratonka konkursie z wiedzy sportowej oraz 
matematycznej, po którym zostali szczodrze wynagrodzeni. 
Strefa ćwiczeń dla dzieci została przygotowana przez 
Ookami Karate Shinkyokushin z Grajewa i cieszyła się 
uznaniem najmłodszych. Nie zabrakło również innych 
atrakcji, a wśród nich m.in. uczestnictwo w biegu dookoła 
parku, pokaz ratownictwa, walki sumo, pokaz ognia w 
balonie powie-trznym.

      GCK
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4 maja to Międzynarodowy Dzień Strażaka. Dzień ten 
został poświęcony strażakom w hołdzie za ich narażanie 
życia, w podziękowaniu za niebezpieczną i potrzebną pracę. 
Dzień Świętego Floriana zawsze wzbudza zainteresowanie 
dzieci. Dlatego w każdej grupie w naszym przedszkolu 
dzieci w skupieniu słuchały ciekawostek na temat pracy 
strażaka. Dowiedziały się, w jakich okolicznościach można 
wzywać straż pożarną, że strażacy nie tylko gaszą pożary, 
ale również są wzywani do wypadków i innych zdarzeń.
Przedszkolaki wykonywały prace plastyczne i brały udział w 
różnego rodzaju zabawach tematycznych. Wszystkim 
dzielnym strażakom życzymy bezpiecznej służby oraz 
wszelkiej pomyślności!
      PM 6

Dzieci poznały arkana strażackiej służby

jaką sobie ludzkość wymyśliła.
Wisława Szymborska

Czytanie książek to najpiękniejsza zabawa,

       Od 10 maja  w Przedszkolu Miejskim nr1 funkcjonuje  
biblioteczka przedszkolaka. Celem przedsięwzięcia jest 
wprowadzenie dzieci w świat literatury, zachęcanie 
rodziców do głośnego i systematycznego czytania dzieciom,  
zachęcanie dzieci do samodzielnego korzystania z książek, 

Przedszkolna biblioteczka w PM1

 W związku z otwarciem przedszkolnej biblio-teczki 
przedszkole odwiedziły również  Panie Ewa i Paulina 
z Miejskiej Biblioteki Publicznej w Grajewie. Panie 
bibliotekarki przyniosły ze sobą kilka książeczek, 
z których dzieci wybrały jedną, a następnie w ciszy 
i skupieniu wysłuchały bajki. Celem spotkania było 
rozbudzenie zainteresowania książkami, wzbogacanie 
słownictwa i pobudzenie wyobraźni. Panie  zwracały uwagę 
dzieci na poznawcze walory książek, sytuacje humory-
styczne, kolorowe ilustracje. Zachęcały przedszkolaków do 
czytania książek oraz korzystania z biblioteki. Dzieci 
w trakcie spotkania odpowiadały na zadawane pytania 
dotyczące tego, w jaki sposób trzeba szanować książki oraz 
jakich zachowań należy się wystrzegać podczas czytania. 
To było bardzo miłe spotkanie.   
                                                                       PM 1

zwrócenie uwagi na właściwe obchodzenie się z nimi 
(dbałość o czysty i estetyczny wygląd, naprawa zniszczo-
nych książek), kształtowanie nawyku słuchania i opowia-
dania.



12
www.gazetagrajewska.pl

WIADOMOŚCI SZKOLNE

 W związku z realizacją projektu Erasmus+ ”Language 
Learning via Literature”, w dniach 8-12 maja 2023 odbyło się 
spotkanie projektowe w Grecji, w którym  brała udział 
delegacja ze Szkoły Podstawowej nr 1 w Grajewie w składzie 
8 uczniów oraz 2 nauczycieli. Ponadto w spotkaniu udział 
brały zespoły z Rumunii, Północnej Macedonii, Turcji i Grecji.

W dniu przybycia uczestnicy odwiedzili lokalny „Dom 
literatury i sztuki”, gdzie prezentowano wystawę szkoły 
gospodarzy pt.: „Dziesięć lat występów teatralnych. Przez 
dziesięć lat przebieraliśmy się za bohaterów z baśni i lite-
ratury”.

Pierwszego dnia goście odbyli wizytę w szkole 
gospodarzy, gdzie odbyły się gry i zabawy przełamujące 
pierwsze lody pomiędzy uczniami ze wszystkich szkół 
partnerskich. Następnie odbył się pokaz tradycyjnych 
greckich kostiumów, w które przebrali się uczniowie-goście 
oraz pokazy tradycyjnych greckich tańców. Kolejnym 
punktem wizyty było Muzeum Królewskich Grobowców 
w Vergina, a także Policentryczne Muzeum Aigais. Późnym 
popołudniem zespół Erasmus+ zwiedził nowoczesną 
Bibliotekę Miejską w Veria, która otrzymała nagrodę od 
Fundacji Billa i Melindy Gates. Później braliśmy udział 
w wystawie prac graficznych, przedstawiających bohaterów 
literackich we współczesnym świecie.

Drugiego dnia zespół Erasmus+ zwiedzał Saloniki- 
m.in. nabrzeże: praca wizualna „Parasolki”, pomnik 
Aleksandra Wielkiego, Muzeum Historyczne w Białej Wieży, 
pomnik Lambrakisa, pomnik Holokaustu. Następnie zespół 
odbył wizytę na Uniwersytecie Arystotelesa w Salonikach, 

Erasmus+ SP1 w Grecji

Ostatniego dnia zwiedzano centrum Veria oraz 
Muzeum Folkloru.

Szkolny koordynator programu Erasmus+,

Trzeciego dnia zespół zwiedzał  klasztor oraz Muzeum 
Greckiej Edukacji.

Czwartego dnia przedstawiano prezentację o prawach 
dziecka w literaturze przygotowaną przez polski zespół, 
prezentację o konwencji praw dziecka przygotowaną przez 
Greków, zaprezentowano film pt.: „Refugee Child”, a nastę-
pnie odbyły się warsztaty oparte na nim. Później odbyło się 
spotkanie z pisarką Chrysanthi Protopsaltou, która 
zaprezentowała swoją książkę dla dzieci pt.: „Do we play 
countries?” Po tych zajęciach zespół Erasmus+ udał się do 
miejsca archeologicznego oraz do Królewskiego Gimnazjum 
Arystotelesa. Wieczorem odbyła się uroczysta kolacja 
pożegnalna, po której wszyscy uczestnicy otrzymali certyfikaty 
potwierdzające udział w spotkaniu projektowym.

gdzie rozmawiano o literaturze, sztuce i sile obrazu 
z muzeologiem i historykiem sztuki i Profesorem Pedagogiki.

Podczas spotkania projektowego uczniowie poznali 
kulturę, tradycję i historię Grecji. Zwiedzili wiele history-
cznych miejsc, muzeów, posługiwali się językiem angielskim w 
sytuacjach dnia codziennego, nawiązali nowe znajomości z 
rówieśnikami z innych krajów europejskich, nabyli pewności 
siebie w kontaktach interpersonalnych, poznali smak 
tradycyjnych potraw greckich, nauczyli się pracy w zespole 
międzynarodowym.

Jakub Czyż  

 9 maja grupa "Biedronek" i "Smerfów" z naszego 
przedszkola wybrała się autokarem do Wioski Farmera, 
która znajduje się w Majątku Howieny.

      PM 6

 Na miejscu poznaliśmy sympatyczne Panie 
Farmerki, które towarzyszyły nam przez cały pobyt na 
ranczu. Zapoznały one dzieci z obyczajami i zasadami tam 
panującymi. Były także farmerskie zagadki, dojenie krowy 
i pamiątkowe zdjęcie.

 Dzieci od samego rana były podekscytowane, 
jednak gdy zobaczyły duży autokar, radości nie było końca. 
W czasie przejazdu towarzyszyły nam wesołe piosenki 
przedszkolaków.

 Największą atrakcją było minizoo oraz warsztaty 
"Las w słoiku", a także przeciąganie liny, rzut kaloszem czy 
bieg z jajkiem. Wesołych chwil na placu zabaw również nie 
zabrakło. Przedszkolaki zmęczone, lecz szczęśliwe, wróciły 
do przedszkola, gdzie czekali na nich stęsknieni rodzice.

Wizyta  przedszkolaków z PM6 w Wiosce Farmera
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16 marca 2023r. Szkoła Podstawowa nr 4 im. 
Henryka Sienkiewicza w Grajewie po raz kolejny 
uczestniczyła w Międzynarodowym Konkursie 
Matematycznym „KANGUR 2023”. Wzięło w nim 
udział 60 uczniów.
 Konkurs wywodzi się z Australii, gdzie został 
zainaugurowany w latach osiemdziesiątych przez światowej 
sławy popularyzatora matematyki Petera O'Hallorana. W 
1990 roku został po raz pierwszy zorganizowany w Europie na 
terenie Francji i podobnie jak w Australii zyskał od razu dużą 
popularność. Z inicjatywy matematyków francuskich konkurs 
ogarniał stopniowo coraz więcej krajów europejskich i nie 
tylko. W 1994 roku zostało utworzone towarzystwo 
“Kangourou Sans Frontières”, skupiające organizatorów 
konkursu ze wszystkich krajów. Na corocznym walnym 
zgromadzeniu ustala ono szczegóły najbliższej edycji 
konkursu i między innymi wybiera ostateczne zestawy zadań 
konkursowych spośród propozycji wcześniej nadesłanych 
przez poszczególne kraje. Zadania rozwiązywane są 
jednocześnie przez wszystkich uczestników.
 Międzynarodowy Konkurs “Kangur Matematyczny” 
jest w obecnej chwili najbardziej masową imprezą mate-

Sukcesy matematyków z SP 4

Wyróżnienia zdobyli:
JAN NIETUPSKI KL. II A
OLEG HARMUSZKIEWICZ KL. II A
KUIZINAS GABRIEL KL. IV C
BARTOSZ KODA KL. IV B
KUBA ROMANOWSKI KL. VII A
ANTONI ZAGÓRSKI KL. VII A

Nagrodzeni uczniowie naszej szkoły

Więcej wydarzeń: sp4.grajewo.com
     SP 4 Grajewo

 Zadania w teście mają wysoki stopień trudności 
i wymagają od ucznia zdolności matematycznych, szerokiej 
wiedzy i umiejętności logicznego myślenia.

Szkolnym koordynatorem konkursu jest p. Joanna 
Waniewska.

matyczną na świecie. Biorą w nim udział uczniowie 
z 60 krajów położonych na wszystkich kontynentach.

BARDZO DOBRY wynik osiągnął  PAWEŁ TYSZKIEWICZ 
KL. VIII A

Wszystkim uczniom serdecznie gratulujemy i życzymy 
sukcesów w następnej edycji konkursu. 

Wyżej wymienionych uczniów do konkursu przygotowały 
panie: Anna Kłos, Marta Lenkiewicz, Wiesława Konopka.

12 maja dwie grupy: „Motylki" i „Muchomorki" wzięły udział 
w warsztatach pt.: „Las w słoiku", prowadzonych przez animatora 
Izabelę Randzio - "Wodzirej Band". Najmłodsi tworzyli swój 
własny, mały ekosystem. Dzieci utrwaliły wiedzę na temat 
potrzeby istnienia lasów oraz poznały poszczególne etapy pracy 
nad leśnym słoikiem. 

Przedszkolaki ochoczo wykonywały miniaturowy las, 
tworząc kolejno warstwy, wsypując kamyki, ziemię, dodając 
rośliny, korę i ściółkę oraz inne elementy przyrody. W trakcie zajęć 
dzieci odwiedziła mieszkanka lasu – wiewiórka Tosia. 
Sympatyczny gość wykonał z przed-szkolakami szalone tańce. 
Ponadto najmłodsi otrzymali nie lada wyzwanie – budowę klatki 
dla dzika za pomocą słomek kreatywnych. 

Szczypta rywalizacji  pomiędzy dziewczynkami 
i chłopcami zaowocowała wspaniałymi budowlami. Nagrodą za 
aktywny udział w warsztatach był popcorn dla każdego 
uczestnika.     PM 6

Warsztaty „Las w słoiku" w PM6
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Po tak intensywnej pierwszej połowie, w której sytuacji 
bramkowych było mnóstwo, wydawało się, że w drugiej części gry 
zobaczymy kolejne gole. Tymczasem druga połowa nie przyniosła 
zmiany wyniku, choć były ku temu okazje. W 51 minucie po 
dynamicznej, indywidualnej akcji Mikuckiego bliski strzelenia 
gola był Kossyk. W 62 minucie Dawid Skalski o mało nie zaskoczył 
bramkarza gospodarzy pomysłowym lobem, a kilka minut później 
strzał Kossyka na róg odbił często zatrudniany w tym meczu przez 
naszych piłkarzy Jakub Tomkiel. Ostatni kwadrans to intensywne 
ataki gospodarzy, którzy starali się zmienić niekorzystny wynik. 
Piłkarze KS Michałowo w ciągu 15 końcowych minut wykonywali 

Początek meczu był wręcz niesamowity. Już w 2 minucie 
wspaniała interwencja Filipa Święcińskiego uratowała nasz 
zespół przed utratą gola. Moment później strzał Bartosza 
Bukowskiego z trudem odbił Jakub Tomkiel, a po chwili w dobrej 
sytuacji był Łukasz Wojno, ale nie opanował piłki świetnie 
podanej przez Marcina Mikuckiego. Trzy sytuacje bramkowe 
w pierwszych trzech minutach? To jeszcze nic, bo właśnie 
w 3 minucie Jan Bińczak stracił piłkę w środkowej strefie, 
gospodarze  uruchomil i  podaniem szybkiego Kacpra 
Szadłowskiego, który wymanewrował naszego bramkarza 
i strzałem z ostrego kąta umieścił piłkę w bramce WARMII. To był 
pierwszy gol puszczony przez Filipa Święcińskiego po czterech 
meczach z zerowym kontem strat. Zaledwie po dwóch minutach 
padło wyrównanie – znów błysnął Marcin Mikucki, który obsłużył 
idealnym podaniem Łukasza Wojno, a ten strzałem głową 
umieścił piłkę w siatce. Rollercoaster trwał dalej w najlepsze: 
8 minuta i drugi gol dla gospodarzy. Po dośrodkowaniu z rzutu 
rożnego i błędzie naszej obrony Łukasz Roszkowski mocnym 
strzałem pokonał Święcińskiego. Kolejne trzy minuty i WARMIA 
wyrównuje. Łukasz Wojno idealnie obsłużył podaniem Pawła 
Kossyka, który głową posłał piłkę do bramki. W 14 i 16 minucie 
Mariusz Łapiński dwukrotnie mocnymi strzałami posyłał piłkę w 
kierunku okienka bramki Tomkiela, ale bramkarzowi KS 
Michałowo udawało się odbić oba strzały, a w 18 minucie także 
strzał Bartka Bukowskiego. W 20 minucie znów fantastycznie 
interweniował nasz bramkarz po strzale zawodnika gospodarzy, 
a wcześniej braku reakcji sędziego w sytuacji, gdy faulowany był 
nasz piłkarz. Wymiana ciosów trwała w najlepsze, ale przy stanie 
2:2 to WARMIA „boksowała" mocniej. W 31 minucie strzał 
z bliska Pawła Kossyka na poprzeczkę zbił Tomkiel. Po dwóch 
minutach bramkarza gospodarzy mocnym strzałem zatrudnił 
Łapiński, ale Tomkielowi znów udało się odbić piłkę na rzut rożny. 
Wreszcie w 34 minucie strzał Łukasza Wojno i odbitą przez 
golkipera miejscowych piłkę z bliska do bramki wpakował Kossyk.

W sobotnie popołudnie 20 maja w Michałowie piłkarze 
WARMII Grajewo przerwali imponującą serię sześciu 
kolejnych, ligowych zwycięstw gospodarzy i po 
niezwykle emocjonującym meczu pokonali miejscowy 
KS 3:2 w 29 kolejce rozgrywek IV ligi podlaskiej. 
Gospodarze też przerwali serię WARMII – czterech, 
kolejnych meczów bez straty gola. Tydzień później 
piłkarze WARMII Grajewo przed własną publicznością 
w dobrym stylu pokonali 3:1 WISSĘ Szczuczyn.

WYGRALIŚMY Z MICHAŁOWEM ORAZ Z WISSĄ SZCZUCZYN

aż 5 rzutów rożnych, ale nasza defensywa spisała się bez zarzutu. 
Końcowy gwizdek sędziego przyniósł dużą radość wśród 
„Wilczków", bo w Michałowie nikomu nie jest łatwo wygrać. 
Zwłaszcza, że dwukrotnie w tym meczu gospodarze obejmowali 
prowadzenie.

Do sobotniego meczu grajewianie przystąpili bez Łukasza Wojno, 
który miał służbę i nie udało mu się uzyskać zwolnienia z pracy. 
Tym samym zabrakło w naszym składzie nominalnego 
napastnika. Trener Kamil Randzio w tej sytuacji zdecydował się 
powierzyć grę w ataku Pawłowi Kossykowi, a ten - jak się okazało -  
został bohaterem spotkania! Mecz poprzedziła minuta ciszy, 
poświęcona zmarłemu Jerzemu Bernatowiczowi – byłemu 
członkowi Zarządu naszego Klubu.

W drugiej połowie goście ambitnie atakowali, ale obrona 
WARMII unikała błędów. W 73 minucie indywidualna akcja 
Bińczaka zakończyła się faulem na naszym zawodniku w polu 
karnym WISSY, jednak sędzia Rutkowski nie dopatrzył się 
nieczystego zagrania obrońców. Nawiasem mówiąc, po przerwie 
arbiter meczu nie przypominał tego, który sędziował w pierwszej 
połowie – sporo błędów i „szastanie" żółtymi kartkami 
wprowadziło dużo zdenerwowania na grajewskich trybunach, 
które w ostrych słowach komentowały pracę sędziego. Trzy 
minuty po akcji Bińczaka świetnie pokazał się Mariusz Łapiński, 
który doskonale zagrał do Kossyka, a ten ze stoickim spokojem 
strzelił w długi róg bramki Gostomskiego, podwyższając wynik na 
3:0 dla WARMII. WISSA nie rezygnowała i niedługo później po 
pięknym strzale Dzięgielewskiego piłka trafiła w poprzeczkę 
naszej bramki. W 83 minucie bliski trafienia był aktywny w tym 
meczu Jan Bińczak, ale jego strzał był minimalnie niecelny. Tuż 
przed końcem meczu sędzia Rutkowski dopatrzył się faulu 
w naszym polu karnym, co na koniec jeszcze bardziej wzburzyło 
publiczność. Jedenastkę na gola zamienił Marcin Świderski 
i niedługo potem mecz został zakończony.

Już w 1 minucie Jastrzębski strzelił obok bramki Filipa 
Święcińskiego, ale kolejne minuty to był już popis gospodarzy. W 
4 minucie Bartosz Bukowski znakomicie wykończył podanie od 
Pawła Kossyka, a po dwóch minutach doskonałe dośrodkowanie 
Dawida Skalskiego na gola zamienił Kossyk. Tak szybko zdobyte 
dwa gole zaskoczyły zarówno gości jak i ... nasz zespół, który nieco 
oddał inicjatywę rywalom i w 25 minucie po błędzie naszej 
defensywy Tercjak w doskonałej sytuacji posłał piłkę ponad 
bramką WARMII. W 35 minucie jeszcze jedną okazję miał Bartek 
Bukowski, który jednak strzelił zbyt wysoko. Na przerwę nasz 
zespół schodził do szatni z dwubramkowym prowadzeniem.

Więcej informacji na profilu facebookowym oraz stronie 
internetowej WARMII Grajewo.

 27 maja piłkarze WARMII Grajewo przed własną 
publicznością w dobrym stylu pokonali 3:1 WISSĘ Szczuczyn. 

 Całej naszej drużynie należą się wielkie brawa za ten 
mecz. Walka, charakter i wiara w zwycięstwo, pomimo 
niesprzyjających okoliczności, przyniosły trzy punkty, osiągnięte 
na trudnym terenie. 

Autor: Janusz Szumowski
Fot. Adam Dziejma (Grajewo Dawniej i dzisiaj./Facebook)
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 Bardzo dobrze podczas zawodów zaprezentował 
się nasz zawodnik – Paweł Tutaj, który zdobył srebrny 
medal. W stawce 32 zawodników przez eliminacje 
przeszedł jak burza, wygrywając 4 walki przed czasem. 
Dopiero w finale uległ zawodnikowi Agrosu Żary.   

 W dniach 12-14 maja 2023 roku w Gomulinie 
z udziałem 170 zawodników z 42 klubów odbyły się  
Mistrzostwa Polski U15 w zapasach styl klasyczny. Te 
zmagania były jednocześnie eliminacją do zbliżających się 
Mistrzostw Europy. 

                             Gratulacje!
    GC (MOSiR Grajewo)

Paweł Tutaj srebrnym medalistą Mistrzostw Polski

Liwia Pieńczykowska swoimi ostatnimi występami 
potwierdziła, że jako jeszcze żaczka potrafi wygrywać ze 

W kategorii chłopców klas V-VIII Maksymilian 
Singh Sobti odniósł cztery zwycięstwa i na 26 startujących 
wywalczył wysokie, 7. miejsce.

Najmłodsi tenisiści stołowi sekcji tenisa stoło-
wego potwierdzają swoją grą przynależność do 
czołówki województwa podlaskiego w kategorii 
młodzików i żaków. 
14 maja w Sokółce, najlepsza zawodniczka grajewskiego 
MOSiR-u Liwia Pieńczykowska, w kategorii dziewcząt klas 
IV i młodszych wywalczyła I miejsce i puchar Starosty 
Sokólskiego, a w kategorii V-VIII zajęła II miejsce i również 
puchar. 

Znaczące występy najmłodszych tenisistów MOSiR-u

starszymi, bardziej doświadczonymi zawodniczkami 
z kategorii młodziczek i kadetek. 16 maja w Suchowoli, 
w mistrzostwach województwa LZS i II Memoriale 
Z. Dziewiątkowskiego Liwia zagrała na dobrym poziomie 
i wywalczyła II miejsce, a przegrała tylko 2-3 z Borkowską 
LUKS Pisanica. Bardzo ważnym faktem jest to, że 
zawodniczka MOSiR-u po mistrzostwach województwa 
młodziczek w tenisie stołowym została powołana do 
reprezentacji województwa podlaskiego na Między-
wojewódzkie Mistrzostwa Młodzików.

   LS (MOSiR Grajewo)
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